

النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

.

19 حزيران (يونيو) 2025 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

KHALED HANAFY, FROM THE 28TH ST. PETERSBURG INTERNATIONAL ECONOMIC FORUM, IN THE PRESENCE OF PRESIDENT VLADIMIR PUTIN: RUSSIA IS CONSOLIDATING ITS POSITION AS A STRATEGIC AND KEY PARTNER FOR ARAB **COUNTRIES**

Hanafy, Secretary-Dr. Khaled General of the Union of Arab Chambers, emphasized in a statement at the 28th St. Petersburg International Economic Forum (SPIEF 2025), which is being held under the patronage and attendance of Russian President Vladimir Putin from June 18 to 21, 2025, in St. Petersburg, Russia. A prominent number of world leaders and ministers from the Russian Federation, as well as foreign and Arab countries, are in attendance, in addition to a wide range of businessmen and investors.

He emphasized that "the forum, held amid geopolitical turmoil and global economic turmoil resulting from the trade war, remains a crucial platform for business, political, and expert communities. This is evident in the steady increase in the number of participants

and topics under discussion."

He noted that "the St. Petersburg International Economic Forum is a major global event that addresses the current economic challenges facing Russia, emerging markets, and the world, with a clear focus on identifying problems and developing practical solutions, by working to implement innovative projects and launching a new approach to adapting to the changing global economy.

Dr. Khaled Hanafy noted that "Russia's trade with the Arab world has witnessed remarkable growth, with trade volume between Russia and the United Arab Emirates increasing by 68 percent to \$9 billion in 2022. Trade volume between Russia and Saudi Arabia reached \$3.7 billion in 2023, up from \$1 billion in 2018. Russia's main exports to the Arab world are refined petroleum, wheat, barley, fertilizers, metals, weapons, and machinery. The main Arab exports to Russia are raw plastic sheets, aluminum cans, and construction vehicles, but these quantities are significantly lower

than Russian exports to the region."
He noted that "after the Russian economy contracted in 2022 due to international sanctions and the war in Ukraine, it showed signs of recovery in 2024, with a growth rate estimated at 3.6 percent. The inflation rate, which peaked at 13.8 percent in 2022, declined to 7.9 percent in 2024, reflecting the Central Bank's efforts to stabilize prices. In the labor market, unemployment rates declined to an estimated 2.6 percent in 2024, indicating a competitive labor market. Although the value of the Russian ruble declined significantly, with the exchange rate falling to 110 rubles to the US dollar by the end of 2024, Russia's foreign exchange reserves rose to \$606.7 billion in 2024, strengthening the country's financial stability." He noted that "the Russian Direct Investment Fund (RDIF) is a major source of Gulf investment in Russia, particularly in infrastructure and technology. Russia launched a pilot program for Islamic finance in 2023 to attract capital from the Middle East." He considered that "OPEC+ cooperation, led by Russia and Saudi Arabia, was crucial to stabilizing the global oil market, especially after Western sanctions imposed on Russia in 2022. While Russia's importance has increased in economic diversification strategies with Arab countries, Arab investment is vital to Russia's sanctions-hit economy. Energy, agriculture, and logistics are the main pillars, but new areas such as technology and finance have been developing significantly recently. Meanwhile, political consensus is deepening, with Saudi Arabia joining the BRICS group, and Russia establishing itself as a key strategic

external partner for Arab countries." Source (Union of Arab Chambers) خالد حنفي من منتدي سانت بطرسبرغ اللقتصادي الدولي 28 بحضور الرئيس فلاديوير بوتين: روسيا ترسُخ وكانتها كشريك استراتيجي

ورئيسى للدول العربية



أكّد أمين عام اتحاد الغرف العربية، الدِكتور خالد حنفي خلال تصريح له ضمن أعمال مندى سانت بطرسبرغ الاقتصادي الدولي الثامن والعشرين (SPIEF 2025)، الذي يعقد تحت رعاية وحضور الرئيس الروسي فلارسي من المناسبية المناس فلاديمير بوتين خلال الفترة من 18 إلى 21 يُونيو 2025 في سانت بطرسبرغ-روسيا، وبحضور عدد بارز من قادة دول العالم ووزراء من جمهورية روسيا الاتحادية ومن الدول الأجنبية والعربية، بالإضافة إلى مشاركة واسعة من رجال الأعمال والمستثمرين، أنَّ "انعقاد المنتدى في ظل

الاقتصاد العالمي نتيجة الحرب الاضطرابات الجيوسياسية، واضطراب في التجارية، يظل المنتدي منصة بالغة الأهمية لمجتمعات الأعمال والسياسة والخبرآء، وهذا يظهر من خلال زبادة مطردة في عدد المشاركين والمواضيع

المطروحة للنقاش".

ونوّه إلى أنّ "منتدى سانت بطرسبرغ الاقتصادي الدولي يعتبر حدثًا عالميًا رُئِسِيًا يُعالج التحديات الاقتصادية الراهنة التي تواجهها روسيا والأسواق الناشئة والعالم، مع توجه وإضح نحو تحديد المشاكل ووضع الحلول العملية، من خلال العمل على تُنفيذ المشاريع المبتكرة وإطلاق نُهج جديد التكيف مع الاقتصاد العالمي المتغير".

العالمي المنعير". ولفت الدكتور خالد حنفي إلى أن "تجارة روسيا مع العالم العربي شهدت نموًا ملحوظًا، وقد ارتفع حجم التبادل التجاري بين روسيا والإمارات العربية المتحدة بنسبة 68 في المئة ليصل إلى 9 مليارات دولار في عام 2022. وبلغ حجم التبادل التجاري بين روسيا والمملكة العربية السعودية 3.7 مليار دولار في عام 2023، ارتفاعًا من مليار دولار في عام 2018. وتتمثّل الصادرات الروسية الرئيسية إلى العالم العربي في: النفط المكرر، والقمح، والشعير، والأسمدة، والأسلحة، والألات. بينما تتمثل الصادرات العربية الرئيسية إلى المادرات العربية الرئيسية إلى والمعادن، والأسلحة، والألات. بينما تتمثل الصادرات العربية الرئيسية إلى المادرات العربية الرئيسية الى المادرات العربية الرئيسية الى المادرات العربية الرئيسية الى المادرات العربية الرئيسية الى المادرات العربية الرئيسية المادرات العربية ال رُّوسيا بُّ: الصَّفائح البلاستيكية الخام، وعلب الألمنيوم، ومركبات البناء، ولكنَّ هُذُه الكمياتِ أقل بكثير من الصادراتُ الروسية إلى المنطَّقة".

هذه الكميات اقل بكثير من الصادرات الروسية إلى المنطقة". ونوّه إلى أنّه "بعدما انكمش الاقتصاد الروسي عام 2022 بسبب العقوبات الدولية والحرب في أوكرانيا، لكنه أظهر بوادر انتعاش في عام 2024 بمعدل نمو يُقدر به 3.6 في المئة. كذلك فإنّ معدّل التضخم الذي بلغ ذروته عند 13.8 في المئة عام 2024، مكنه اخفض إلى 7.9 في المئة عام 2024، مما يعكس جهود البنك المركزي لتثبيت الأسعار. أما على صعيد سوق العمل فقد انخفضت معدلات البطالة، لتصل إلى ما يُقدر به 2.6 في المئة عام 2024، مما يشير إلى سوق عمل تنافسي. وعلى الرغم من أنّ قيمة الروبل الروسي انخفضت بشكل ملحوظ، حيث انخفض سعر الصرف إلى 110 روبلات مقابل الدولار الأمريكي بنهاية عام 2024، لكنّ احتياطات النقد الأجنبي لروسيا ارتفعت إلى 7.600 مليار دولار أمريكي في عام 2024، الأمر الذي عزز الاستقرار المالى للبلاد".

ورأى آن "صندوق الاستثمار المباشر الروسي RDIF مصدر رئيسي للاستثمارات الخليجية في روسيا، لا سيما في البنية التحتية والتكنولوجيا. وقد أطلقت روسيا برنامجًا تجريبيًا للتمويل الإسلامي عام 2023 لجُذب رُوُّوس الأموال من الشَّرق الأوسط". واعتبر أنَّ "تعاون أوبك+، بقيادة روسيا والمملكة العربية السعودية، كان حاسمًا لاستقرار سوق النفط العالمية، لا سِيما بعد العقوبات الغربية المفروضة على روسيا عام 2022. وبينما ازدادت أهمية روسيا في استراتيجيات التنويع الاقتصادي مع الدول العربية، يُعد الاستثمار العربي حيويًا الاقتصاد روسيا المتضرر من العقوبات، وتُعدّ الطاقة والزراعة والخدمات اللوجستية الركائز الأساسية، إلا أن مجالات جديدة مثل التكنولوجيا والتمويل تتطور بشكل كبير في الآونة الأخيرة. في حين يتعمق التوافق السياسي، مع انضمام المملكة العربية السعودية إلى مجموعة البريكس، وترسيخ روسيا لنفسها مكانة كشريك خارجي استراتيجي ورئيسي للدول العربية".

المصدر (اتحاد الغرف العربية)

RECORD INCREASE IN THE NUMBER OF TOURISTS TO MOROCCO IN FIVE MONTHS

The Moroccan Ministry of Tourism revealed that Morocco welcomed 7.2 million tourists by the end of May, a 22 percent increase compared to the same period last year.

The ministry indicated that this influx translates into an additional 1.3 million tourists, representing an exceptional growth of 68 percent compared to 2019, before the COVID-19 pandemic, which brought the Moroccan and global tourism sector into a recession. It noted that these figures "reflect the continuous

development witnessed by the Moroccan tourism sector since 2024."

Morocco aims to welcome 26 million tourists by 2030. Morocco welcomed a record number of 17.4 million tourists in 2024, a 20 percent increase compared to the previous year.

Source (Al Arabiya.net Website, Edited)



السائحين بالهغرب خلال 5 أشمر السائحين الهغرب خلال 5 أشمر

كشفت وزارة السياحة المغربية، عن استقبال المغرب 7.2 مليون سائح حتى نهاية شهر مايو الماضي، أي بزيادة نسبتها 22 في المئة مقارنة مع ذات الفترة من العام الماضي. وبيّنت الوزارة، أن هذا الإقبال يترجم إلى 1.3 مليون سائح إضافي، ويمثل نموًا استثنائيًا بنسبة 68 في المئة مقارنة بعام 2019 قبل جائحة كورونا التي أدخلت القطاع السياحي المغربي والعالمي في ركود. ونوهت إلى أن هذه الأرقام "تعكس التطوير المستمر الذي يشهده القطاع السياحي الشعوبي منذ عام يشهده القطاع السياحي المغربي منذ عام 2012"

ويطمح المغرب إلى استقبال 26 مليون سائح بحلول عام 2030. وكان استقبل المغرب عددًا قياسيًا من السائحين بلغ 17.4 مليون سائح في عام 2024، أي بزيادة نسبتها 20 في المئة مقارنة مع العام السابق.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرّف)

GOLD CONTINUES TO INCREASE ON MIDDLE EAST TENSIONS

Gold prices rose on Thursday, June 19, 2025, as rising tensions in the Middle East boosted demand for the precious metal, although the Federal Reserve's cautious stance on future interest rate cuts capped gains.

Spot gold rose 0.2 percent to \$3,376.48 per ounce. U.S. gold futures fell 0.4 percent to \$3,393.70. Gold saw a slight recovery, awaiting the next steps in the Israeli-Iranian conflict. If the United States decides

to intervene directly in the conflict, it could increase geopolitical risks.

Source (Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited)

الذهب يواصل الارتفاع بفعل توترات الشرق الأوسط

ارتفعت أسعار الذهب، اليوم الخميس -19 6-2025 مع تنامي التوترات في الشرق الأوسط، مما عزَّز الطلب على هذا المعدن الثمين، على الرغم من أن موقف "الاحتياطي الفيدرالي" الحذر بشأن تخفيضات أسعار الفائدة المستقبلية كبح جماح المكاسب. وارتفع سعر الذهب الفوري بنسبة 0.2 في المئة ليصل إلى 3376.48 دولار للأوقية. وانخفضت العقود الآجلة للذهب الأميركي بنسبة 0.4 في المئة لتصل إلى 3393.70 دولار. وشهد الذهب انتعاشاً طفيفاً في انتظار الخطوات التالية في الصراع الإسرائيلي -

الخطوات التالية في الصراع الإسرائيلي – الخطوات التالية في الصراع الإسرائيلي – الإيراني، حيث إذا قرَّرت الولايات المتحدة التدخل بشكل مباشر في الصراع، فقد يزيد ذلك من المخاطر الجيوسياسية.

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرّف)

FEDERAL RESERVE LOWERS ITS FORECAST FOR US ECONOMIC GROWTH

The US Federal Reserve lowered its forecast for US economic growth for the current and next two years compared to its March forecast.

The Federal Reserve expects US GDP growth to reach 1.4% this year, down from 1.7% in its March forecast. The Fed also expects economic growth in 2026 to reach 1.6%, down from 1.8% previously, while maintaining its growth forecast for 2027 at 1.8%.

The Fed raised its inflation forecast for the current and next two years, projecting an inflation rate of 3% for 2025, down from 2.7% previously. The Fed also expects inflation to reach 2.4% in 2026, down from 2.2% in its March forecast, and 2.1% in 2027, down from 2% previously.

Source (CNBC Arabia Website, Edited)



الاحتياطي الفدرالي يخفض توقعاته لنمو الاقتصاد النميركي

خفض الاحتياطي الفدرالي الأميركي توقعاته لنمو الاقتصاد الأميركي خلال العامين الجاري والمقبل مقارنة بتوقعاته في مارس/

وتوقع الاحتياطي الفدرالي أن يصل معدل النمو في الناتج المحلي الأميركي إلى 1.4 في الناتج المحلي الأميركي إلى 1.4 في المئة في توقعات مارس. كذلك توقع الفدرالي أن يصل معدل النمو الاقتصادي في العام 2026 إلى 1.6 في المئة مقابل 1.8 في المئة في توقعات سابقة، بينما ثبت توقعاته للنمو في 2027 عند 1.8 في المئة.

ورفع الفدرالي توقعاته للتضخم خلال العامين الجاري والمقبل، حيث يتوقع معدل تضخم للعام 2025 عند 3 في المئة مقابل2.7 في المئة في توقعات سابقة. كما توقع الفدرالي أن يسجل التضخم معدل 2.4 في المئة خلال العام 2026 مقابل 2.2 في المئة في توقعاته في مارس، على أن يصل في 1027 إلى 2.1 في المئة مقابل 2 في المئة في توقعات سابقة.

المصدر (موقع CNBC Arabia، بتصرف)

UAE RANKS FIRST IN THE ARAB WORLD AND 48TH GLOBALLY IN THE "ENERGY TRANSITION INDEX 2025"

The UAE ranked first in the Arab world and 48th globally in the World Economic Forum's "Energy Transition Index 2025" report, with a score of 58.4 points.

The UAE recorded one of the fastest increases in the country rankings, demonstrating the strength of its clean energy adoption, targeted institutional reforms, and innovation ecosystem, as well as its overcoming global challenges such as grid congestion, prices, and connectivity bottlenecks. It also achieved the largest improvement in the region

and the Middle East (+7.9% year-on-year), driven by increased financial investments, quality infrastructure, and targeted support. It also achieved a rise in the share of clean energy, a decline in energy intensity, and the continued expansion of the Barakah Nuclear Power Plant, which now provides nearly 25 percent of the country's electricity.

Source (Al Khaleej Emirati Newspaper, Edited)



"الإمارات الأولى عربياً و48 عالمياً في "مؤشر تحول الطاقة 2025

حلَّت الإمارات في المركز الأول عربياً وتقدمت للمركز 48 عالمياً، في تقرير المنتدى الاقتصادي العالمي "مؤشر تحول الطاقة 2025 برصيد 58.4 نقطة.

وسجّلت الإمارات واحدة من أسرع الزيادات في تصنيف الدول، ما يُظهر قوة اعتماد الطاقة النظيفة والإصلاحات المؤسسية المستهدفة ومنظومة الابتكار وتغلبها على تحديات عالمية متمثلة في ازدحام الشبكة الكهربائية وارتفاع الأسعار واختناقات التوصيل. كما حققت أكبر تحسن على مستوى المنطقة

والشرق الأوسط (%7.9+ على أساس سنوي) مدفوعة بزيادة الاستثمارات المالية وجودة البنية التحتية والدعم الموجه، بالإضافة إلى ارتفاع حصص الطاقة النظيفة وانخفاض كثافة الطاقة والتوسع المستمر في محطة براكة للطاقة النووية، التي تُوفر الآن ما يقرب من 25 في المئة من كهرباء البلاد.

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرّف)

COPENHAGEN OVERTAKES VIENNA TO BECOME WORLD'S Most Livable City

The Danish city of Copenhagen has overtaken Vienna to become the world's most livable city in 2025, after the Austrian city held the title for three years.

Copenhagen claimed the top spot after receiving perfect scores for stability, education, and infrastructure according to the EIU's Livability Index. Vienna tied for second place with Zurich, Switzerland, after the Austrian city lost its top spot in 2025 after two terrorist attacks on a Taylor Swift concert and a train station were foiled.

Source (Al Arabiya.net Website, Edited)

كوبنهاغن تتفوق على فيينا وتصبح المدينة الأكثر ولاءوة للعيش فى العالو

تغوقت مدينة كوبنهاغن الدنماركية على فيينا لتصبح المدينة الأكثر ملاءمة للعيش في عام 2025 بعد احتفاظ المدينة النمساوية بهذا اللقب لمدة 3 سنوات. وفازت كوينهاغن بالمركز الأول بعد حصولها على درجات مثالية في مجالات الاستقرار والتعليم والبنية التحتية حسب مؤشر قابلية العيش التابع لـ EIU. في حين تعادلت فيينا في المركز الثاني مع مدينة زيورخ السويسرية، حيث خسرت المدينة النمساوية مركزها الأول في عام 2025 بعد إحباط هجومين إرهابيين لحفل تايلور سويفت ومحطة للقطار.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرّف)

